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Az NTT tagjai: Amőba Alapítvány (Sepsiszentgyörgy); Arany János Tehetséggondozó Program Intézményeinek Egyesülete; Aranyelme 
Tehetséggondozó Egyesület; Bács-Kiskun megyei Tehetségsegítő Tanács; Bethlen Gábor Alapítvány (Nagyenyed); Bolyai Farkas Alapítvány a 
Magyarul Tanuló Tehetségekért (Zenta); Bolyai Műhely Alapítvány; Csányi Alapítvány a Gyermekekért; Erdélyi Tehetségsegítő Tanács 
(Kolozsvár); Evangélikus Pedagógiai-szakmai Szolgáltató és Továbbképző Intézet; „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány (Beregszász); Kanizsa 
és térsége Tehetségsegítő Tanács; Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség (Beregszász); Kárpátaljai Tehetségsegítő Tanács (Beregszász); 
Kárpát-medencei Tehetségsegítő Tanácsok Kollégiuma; Katolikus Pedagógiai Szervezési és Továbbképzési Intézet;  Kocka-kör Egyesület; 
Kutató Diákok Országos Szövetsége; Kutató Diákokért Alapítvány; Kutató Gyerekek Tudományos Konferenciája; Kutató Tanárok Országos 
Szövetsége; Logos Alapítvány (Kistérségi iskolák); Magyar Diáksport Szövetség; Magyar Innovációs Alapítvány; Magyar Innovációs Szövetség;  
Magyar Tehetséggondozó Társaság;  Magyar Zeneiskolák és Művészeti Iskolák Szövetsége; Magyarországi Evangélikus Egyház; Magyarországi 
Református Egyház Tehetséggondozó Alapítványa; Matematikai Tehetségekért Alapítvány; „MATFUND” Középiskolai Matematikai és Fizikai 
Alapítvány; Mentor Tehetségsegítő Tanács (Galánta); MOL Alapítvány; Nemzeti Tehetségpont; Neumann János Számítógép-tudományi 
Társaság; Nyilas Misi Tehetségtámogató Egyesület (Kolozsvár); Oboás Társaság Alapítvány; Országos Tudományos Diákköri Tanács; 
Óvodapedagógusok Országos Szakmai Egyesülete; Óvodapedagógusok Országos Tehetségsegítő Tanácsa; Pro Progressio Alapítvány; 
Református Pedagógiai Intézet; Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (Csíkszereda); Székelyföldi Tehetségsegítő Tanács 
(Sepsiszentgyörgy); Székesfehérvár Fejlődéséért Alapítvány; Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége (Komárno); TDK-ért Közhasznú 
Alapítvány; Új Start Alapítvány; Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete (Újvidék); Vajdasági Tehetségsegítő Tanács (Szabadka). 

 

EMLÉKEZTETŐ 

 

a Nemzeti Tehetségsegítő Tanács  

2022. április 23-án 11:00 órától 

a Szent Margit Gimnázium épületében  

(1114 Budapest, Villányi út 5-7. Apor-terem) 

 

 

Polonkai Mária köszönti a megjelent tagszervezeti képviselőket. 

Az ülésnek nem feltétele a határozatképesség, ezért nem szükséges a jelenlévők létszámát ellenőrizni. 

 
1. A napirend és a technikai keretek elfogadása, levezető elnök választás 

Polonkai Mária vállalja a levezető elnöki feladatokat. Az emlékeztető elkészítésére felkéri Vogel Olgát. Az 
NTT szabályzata szerint az emlékeztetőt csak ennek a két személynek kell majd aláírnia. 

Polonkai Mária elmondja, hogy a tagságnak korábban kiküldésre került a 2021. április 29-i ülés emlékeztetője, 
illetve minden olyan anyag, melyről a mai ülésen szó lesz. Kéri a tagszervezeti képviselőket, hogy fogadják el 
az előző ülés jegyzőkönyvét, a napirendi pontokat, a levezető elnök és a jegyzőkönyvvezető személyét. 

A jelenlévő képviselők egyhangúlag elfogadják a javaslatot. 

Az ülés napirendi pontjai: 

1. A napirend és a technikai keretek elfogadása, levezető elnök választás. 

2. Tájékoztatás az elnökség elmúlt évi közgyűlés óta végzett munkájáról (Balogh László, Polonkai Mária). 

3. Tájékoztatás, hozzászólások és szavazás a Matehetsz Etikai Bizottsága részére kidolgozott SZMSZ-ről és 

Etikai Kódexről (Bucsi Szabó Zsolt). 
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4. Tájékoztatás a 2021 decemberében befejeződött EFOP-projektről és a 2022. évben folyó tevékenységekről 

(Bajor Péter, Fuszek Csilla). 

5. Egyebek. 

 

2. Tájékoztatás az elnökség elmúlt évi közgyűlés óta végzett munkájáról  

Polonkai Mária elmondja, hogy a 2021.04.29-i online NTT ülésre már létrejöttek a tagozatok. Vezetőik azóta 
szélesebb körből vontak be tagokat, elkezdték a munkát. Első feladatok: kérdések a Nemzeti Tehetség 
Programmal kapcsolatban: mi a véleménye a tagszervezeteknek a 12 éves munka során tapasztaltakról? NTP 
folytatására van-e javaslat, vízió? A kérdésekre adott válaszok összefoglalója bemutatásra került a Nemzeti 
Tehetségügyi Koordinációs Fórum ülésén, ahol a bemutatás után nagyon jó eszmecsere alakult ki, ebből is 
lehet építkezni az új cselekvési tervek kialakításánál.  

Polonkai Mária kitért arra is, hogy a tagozatoktól nem csak az NTP tevékenységéről kértek véleményt, hanem 
a Matehetsz következő pályázatának céljairól is. A tapasztalatok összefoglalóit minden tagozat megkapta, 
tagozatonként megbeszélték és újabb javaslatokat fogalmaztak meg. Sajnos, nem jelentkezett a felsőoktatási 
és innovációs tagozat, hogy a hozzájuk visszakerült összefoglalókat megbeszélték-e.  Ha a nagy pályázat 
elindul, tervezzük a közös megbeszélést a tagozatokkal, így bevonva a tagszervezeteket is a munkába.  

A Kárpát-medencei Tehetségnap keretében a 15 éves jubileumi ülés is lezajlott – megemlékeztek a résztvevők 
a múltról, főleg az utolsó 5 évről. Az ott megjelent tagszervezetiképviselők már megkapták az erről szóló 
okleveleket, akik nem tudtak akkor eljönni, azok most vehetik át. Polonkai Mária kiemelte, hogy fontos lenne, 
hogy a tagszervezetek is aktívabbak legyenek! A vírus az NTT működését is befolyásolta, Genius Lóci díjak és 
a tehetségpontok akkreditációja és az ezt igazoló táblák átadása is elmaradt az idén. Átadásra kerültek viszont 
a Felfedezettjeink és a Tehetségek szolgálatáért díjak. Az Elnökségi ülésen már elhangzott, hogy újraélesztjük 
a tehetségpontokat, tehetségsegítő tanácsokat. Ők sem tudták úgy folytatni a munkát a pandémia miatt.  
Megértő volt velük mindenki, de most már újra megkezdődik minden tevékenység.  

Hozzászólás nem lévén az összefoglalóhoz, Polonkai Mária áttért a következő napirendi pontra.  

 

3. Tájékoztatás, hozzászólások és szavazás a Matehetsz Etikai Bizottsága részére kidolgozott SZMSZ-ről 

és Etikai Kódexről 

Bajor Péter elmondja, hogy a legutóbbi tisztújítás óta megkezdte működését az etikai bizottság. A bizottság 
rálát a pénzügyi folyamatokra, körbe bástyázva kontroller beállítottságú emberekkel. Belső nyilvánosság van, 
a Matehetszen belül mindenki látja az összes költséget, a csoportvezetők/alprojektvezetők a szakmai munka 
mellett pénzügyi tervezést is. Rendszeres, hogy a vezetők ránéznek a költségvetés és az indikátorok 
alakulására, ennek köszönhetően nincsenek csontvázak, amikről nem tud mindenki. Bucsi Szabó Zsolt 
kidolgozta az etikai kódexet és szabályzatot, melyek a közgyűlést megelőzően kiküldésre kerültek a közgyűlés 
meghívottjai részére. Most szükséges szavazni az elfogadásról. Felkéri Bucsi Szabó Zsoltot, az Etikai Bizottság 
elnökét, hogy ismertesse az Etikai Bizottság munkáját. 

Bucsi Szabó Zsolt: A Matehetsz Szervezeti és működési szabályzattal összhangban a Bizottság előkészítette 
az etikai szabályzatot és kódexet. Most terjesztik a közgyűlés elé. Fontos kiemelni az alábbi pontokat: 1. Az 
Etikai Bizottság betagozódik a közgyűlés és az elnökség alá. 2. Az Etikai Bizottságnak nem feladata saját 
kezdeményezésre utánajárni, ellenőrizni a működést, csak ha más jelzi, akkor járnak utána ügyeknek. 3. 
Fontos tisztázni, hogy kikre vonatkozik – munkatársakkal munkaviszony van, tehát ők nem az Etikai kódex 
szerint működnek, de a tagszervezetek, tehetségpontok igen! Kéri a közgyűlést, menedzsmentet, stb., hogy 
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tegyék a kódexet elérhetővé, ha megszavazzák.  
Az Etikai Bizottság elnöke megvizsgálta az elnökségi tagok díj ellenében végzett megbízásait – azok mértéke 
és arányai etikai megfontolásokat nem tesznek szükségessé. 

Bajor Péter kiegészítette a fentieket azzal, hogy minden olyan külsős munkatárssal, aki fiatalokkal foglalkozik, 
etikai nyilatkozatot íratunk alá, hogy a közvetlenül nem kontrollált kapcsolatban ne hangozzon el olyan, 
amivel mi nem értünk egyet, vagy nem oda  való. Felkérte az Etikai Bizottságot, hogy a közeljövőben ezt is 
nézze át, hogy a következő projektben már aktualizált legyen. A Matehetsz védelme is fontos elv itt, de a fő 
cél, hogy a külső munkatársak a Matehetsz elvei szerint járjanak el. 

Rajnai Gábor reflektált, miszerint az Etikai Kódex hatálya három kategóriára vonatkozik: tagszervezetek, 
tehetségpontok, projekt munkatársak - klasszikus esetben nem így lenne a működés, csak a tagszervezetekre 
vonatkozna. Tehetségpontok tájékoztatása, etikai terelgetése roppant kényes terület. Szánjunk időt az 
ismertetésre és tájékoztatásra. Finoman kezeljük!  

Bucsi Szabó Zsolt válaszában jelezte, hogy tehetségpontoknál csak azt vizsgáljuk, hogy jogosan használja-e 
ezeket, nem a kódexet tesszük kötelezővé számukra. 

Bajor Péter: Az Etikai kódex és szabályzat is nyilvános dokumentum lesz mostantól, amennyiben a közgyűlés 
elfogadja őket.  

A tagok ellenszavazat nélkül elfogadják a fenti tájékoztatót is, további hozzászólás nem lévén áttérnek a 4. 
napirendi pontra. 

 

4. Tájékoztatás a 2021 decemberében befejeződött EFOP-projektről és a 2022. évben folyó 

tevékenységekről 

Bajor Péter tájékoztatja a közgyűlést a 2021-ben lezárult és induló projektekről. Fuszek Csilla nem tudott 
eljönni, helyette is Bajor Péter foglalja össze a tudnivalókat. Nincs sok újdonság, lezárult az EFOP projekt és 
kisebb Nemzeti Tehetség Programos időszak is. Nyáron lesz NTP váltás.(Ezt nem értem!) Forrásaink 
meglepően nagy része NTP hazai forrásaiból származik, ez csak a kiemelkedő összegű EFOP miatt tűnik fel 
kevésbe. 2013-14-ben sok kormányzati megbízás biztosította a lendületet a munkához. Azóta beállt, de most 
ismét felerősödik évi 200-250 millióra a támogatás. Azért nem könnyen keretezhető, mert évek közötti 
átfedés van, mivel az NTP a nyári fordulóval működik. Értelmes feladatokat biztosít az átmeneti időszakban, 
amíg nem indul el egy újabb nagy, éveken átívelő projekt. NTP22-ből lesz két forrás (az EU 
Tehetségközpontnak is). A Matehetszben pilot tevekénységek folynak jelenleg, melyek a nagy projekt 
indulásáig kiforrottá teszik az elképzeléseket. Egyrészt az intézmények komplex támogatáshoz 5 intézményt 
vont be a Mathetsz, több alkalommal látogatnak ezekbe az intézményekbe a kollégák, a pedagógusokkal, a 
diákokkal és a szülőkkel is dolgoznak. Később több intézményt érintve, több alkalommal látogatva azokat, 
nagyobb kaliberrel folytatódna a program. Másik pilot tevékenység a Tehetségházban szervezett 
diákprogramokat érinti. Bajor Péter örömét fejezte ki, hogy végre ki tudtuk nyitni a házat a külsősök felé, 
tudnak jönni fialok. A ház megtelik velük. 5-6 fős csoportokban (pályaorientáció, szabaduló/kincskereső játék 
és társasjátékok segítségével foglalkoztatjuk az érkező csoportokat.)A már említett új nagy projekt tervezése 
régóta finomodik. Kiemelte, hogy ha van kérdés, akkor szívesen válaszol, de nincs sok konkrétum. Jó lenne 
többéves távlatot látni magunk előtt. 

Polonkai Mária megköszöni a figyelmet, további hozzászólás nem lévén áttérnek az 5. napirendi pontra. 

5. Egyebek 

Rajnai Gábor jelzi, hogy nem hálózati ügyekről szeretne beszélni, hanem mint tagszervezeti képviselő: 1. 
javasolja, hogy az eddigi 20 éves program helyett kezdeményezze az NTT, hogy váljon ez gördülővé, feltöltve 
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tartalommal 20 év utánra is; 2. élményszerűen éljük meg, hogy lejáróban van az NTT tinédzser kora, felnőtt 
felelősségvállalással kellene állni az idő múlásához; 3. komoly vállalkozások is összeülnek, ahol egzakt 
érdekviszonyok vannak– a tagszervezeteknél nincs anyagi érdek. Kiemelte, hogy ilyen nagy öröm, hogy, a 
tagszervezeteket összetartó kohézió anyagi érdekektől mentes, mégis összeülnek a tagok és szívesen 
találkoznak egymással és dolgoznak együtt hosszú ideje. Éljük meg ezt élményként, mert óriási érték. 

Polonkai Mária válaszában jelezi, hogy valóban elő kell készíteni 2028-ra az új terveket. Kiemelte, hogy 
bármilyen javaslattal élt eddig a szervezet, azt mindig meghallgatták, megfontolták, többet bevezettek a 2 
éves cselekvési i tervbe is. Tehát jó terveket, javaslatokat kell adnunk. A másik két ponthoz kapcsolódva még 
azt javasolta, hogy a tagszervezetek éljék meg úgy, hogy nemes célokat valósítottak meg.   

 

További kérdés, javaslat, észrevétel nem lévén Polonkai Mária megköszöni mindenkinek a megjelenést. 
Összegzésképpen elmondja, hogy nagyon sok minden elhangzott az ülésen, hasznos információkhoz jutottak 
a résztvevők, nagy munka előtt áll ismét az NTT.  

Polonkai Mária a jelenlévőknek további jó egészséget kíván és bezárja az ülést. 

 

-kmf – 

 

............................................................... ............................................................... 

Polonkai Mária 

levezető elnök 

Vogel Olga 

jegyzőkönyvvezető 

 

 


